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                       Protokół z (61) LXI Sesji 
       Rady Miasta Torunia 

           z 23 października 2014 roku 
 
LXI (61) sesja Rady Miasta Torunia odbyła się 23 października 2014 roku w sali nr 33 
im. Mikołaja Kopernika Urz ędu Miasta Torunia. 
 
I. Otwarcie sesji.  

p. M. Frąckiewicz – otworzył (61) LXI sesję Rady Miasta Torunia. Powitał radnych i 
przybyłych gości. 

II. Przyj ęcie protokołu z LX (60) sesji: protokół przyjęto bez uwag. 
 
III. Informacje Przewodniczącego Rady.  
 
p. M. Frąckiewicz – poinformował, że: 

1. Przekazałem Państwu raport z konsultacji społecznych dotyczących ciągów pieszych na 
terenie zespołu staromiejskiego oraz raport z konsultacji społecznych „Programu 
współpracy Gminy Miasta Toruń z organizacjami pozarządowymi w 2015 r”. 

2. W odpowiedzi na apel Rady Miasta Torunia z dnia 4 września br. w sprawie bezpłatnego 
przejazdu autostradą A1 na odcinku między węzłami Turzno-Czerniewice oraz 
przywrócenia bezpośredniego połączenia  Torunia z węzłem Czerniewice do rady miasta 
wpłynęło kolejne pismo, tym razem z Ministerstwa Infrastruktury i Rozwoju. Minister 
odniósł się do kwestii czasowego niepobierania opłat za przejazd autostradą na odcinku 
Toruń – Gdańsk uzasadniając, że zatory powstające przy Miejscach Poboru Opłat były tak 
duże, że stwarzały bezpośrednie zagrożenie dla bezpieczeństwa  użytkowników 
autostrady, a decyzja o czasowym niepobieraniu opłat miała złagodzić skutki zaistniałej 
sytuacji. 

 Ministerstwo odnosząc się do zagadnienia skomunikowania autostrady A1 poprzez węzeł 
Czerniewice z drogą krajową 91 przedstawiło następujące wyjaśnienie: 

- w październiku 2007 r. pomiędzy GDDKiA a miastem Toruń zostało zawarte 
porozumienie dot. przygotowania inwestycji pn. Budowa Trasy Staromostowej w nowym 
przebiegu drogi krajowej nr 15 od węzła Kluczyki do mostu drogowego im. J. 
Piłsudskiego wraz z budową węzła w ciągu drogi ekspresowej S-10”, 

- w kwietniu 2009 r. podpisano aneks do porozumienia, w którym doprecyzowano 
terminy opracowania dokumentacji i realizacji inwestycji. Dojazd do Torunia miał być 
realizowany poprzez węzeł Kluczyki zlokalizowany na drodze  S10, pełniącej funkcję 
południowej obwodnicy miasta, między Nieszawką a Czerniewicami, 

- w styczniu 2014 r. Generalny Dyrektor Ochrony Środowiska uchyla decyzję o 
środowiskowych uwarunkowaniach dla tego przedsięwzięcia, sprawa zostaje przekazana 
do ponownego rozpatrzenia do Regionalnej Dyrekcji Ochrony Środowiska. Ze względu na 
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uchylenie decyzji jak i złożenie skargi do WSA w Warszawie, prace nad dokumentacją 
dla budowy węzła Kluczyki i trasy staromostowej zostały zawieszone. Decyzja o 
środowiskowych uwarunkowaniach prawdopodobnie będzie wydana w 2015 roku. 
Generalna Dyrekcja Dróg Krajowych i Autostrad wprowadziła do prac studialnych 
przeanalizowanie możliwości powiązania autostrady A1 i drogi ekspresowej S10 z drogą 
krajową 91 – w innym miejscu tj. w okolicach Czerniewic, co jest zgodne z polityką 
miasta. 

 Po tej informacji marszałek województwa wysłał pytania do GDDKiA w sprawie stanu 
zawansowania i terminu ukończenia prac nad Studium Techniczno-Ekonomiczno-
Środowiskowym oraz Raportem o oddziaływaniu planowanego przedsięwzięcia na 
środowisko a także formuły współpracy i zasad procedowania nad wymienionymi 
dokumentami. 

3. Uprzejmie Państwu przypominam, że na ostatniej sesji w dniu 13 listopada oddajemy 
laptopy, proszę pamiętać o wszystkich elementach wyposażenia. Oczywiście można 
sprzęt oddać wcześniej. 

IV. Informacje Prezydenta Miasta:  
 
p. M. Zaleski – zgodnie z § 27 ust. 5 statutu Gminy Miasta Toruń przedstawił informacje 
dotyczące zdarzeń ważnych dla miasta, które miały miejsce od ostatniego posiedzenia rady 
miasta: 
 
1. 26-27 września br. odbyły się w Toruniu uroczystości z okazji Dnia Polskiego Państwa 

Podziemnego: 26 września br. - odsłonięcie rzeźby pomnikowej upamiętniającej generał 
Elżbietę Zawadzką (ul. Podmurna, przed siedzibą Fundacji Generał Elżbiety Zawackiej), 

2. 30 września br. w Dworze Artusa, w Dniu Służby Celnej,  odbyła się uroczystość z okazji 
jubileuszu 20-lecia Izby Celnej w Toruniu. 

3. 9 października br., konferencja podsumowującą realizację projektu „Międzynarodowe 
Centrum Spotkań Młodzieży w Toruniu”, oficjalnie otwarto MCSM. 

4. 11 października br., uroczysta gala w Teatrze im. W. Horzycy z okazji jubileuszu 25-lecia 
Toruńskiego Uniwersytetu Trzeciego Wieku. 

5. 12 października br. po raz czternasty obchodziliśmy w Toruniu Dzień Papieski. 

6. 14 października br. w Dniu Edukacji Narodowej, nauczyciele toruńskich szkół  
i placówek oświatowych zostali uhonorowani Nagrodami Prezydenta Miasta Torunia (73 
nagrody, w tym 64 nagrody dla nauczycieli i  9 nagród dla dyrektorów szkół/placówek 
oświatowych). 

7. Uroczystości upamiętniające 30. rocznicę męczeńskiej śmierci bł. ks. Jerzego Popiełuszki: 
- 17 października br.  - wizyta prezydenta RP Bronisław Komorowski, który na placu 
Rapackiego złożył kwiaty pod pomnikiem ks. Jerzego Popiełuszki, a potem wspólnie  
z marszałkiem województwa i prezydentem Torunia zasadził w sąsiedztwie monumentu  
Dąb Wolności. Prezydent RP odwiedził także miejsce uprowadzenia księdza w 
podtoruńskim Górsku, gdzie otworzył Centrum Edukacji Młodzieży im. ks. Jerzego 
Popiełuszki, 19 października br. - uroczysta eucharystia w kościele pw. Wniebowzięcia 
Najświętszej Marii Panny i bł. ks. S.W. Frelichowskiego, odprawiona pod 
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przewodnictwem JE bpa Andrzeja Suskiego Ordynariusza Diecezji Toruńskiej, 
zakończona złożeniem kwiatów i modlitwą pod pomnikiem bł. ks. Jerzego Popiełuszki. 

8. Inauguracje roku akademickiego 2014/2015 w Toruniu od 1 do 28 października. 

9. Na hali sportowo-widowiskowej zainaugurowany został sezon rozgrywek koszykówki  
  (w tym: 3 października br.  - ogólnopolska inauguracja ekstraklasy koszykówki 
mężczyzn), siatkówki i tenisa stołowego, 

- 11 października br. na Motoarenie - 2014 Borygo Torun FIM Speedway Grand Prix  
   of Poland, 

- 11 października br. na hali sportowo-widowiskowej - II Mistrzostwa Polski Służb 
   Mundurowych w MMA (sztuki walki), 

- 11 października br. na Rynku Staromiejskim - otwarte spotkanie z Michałem 
    Kwiatkowskim, Mistrzem Świata ze startu wspólnego w kolarstwie szosowym, 

- 18-19 października br. - zawodnicy toruńskiej akademickiej osady wioślarskiej   
   wzięli udział w 50. edycji najbardziej prestiżowych i największych regat wioślarskich  
   na świecie („Head Of The Charles Regatta”, na rzece Charles w stanie Massachusetts USA). 
   Toruńscy zawodnicy przypłynęli na 14. miejscu w stawce 36 osad. 

10. 1 października – 16 listopada br. - Forte Artsu Festiwal, 
- 10 października br. - koncert Toruńskiej Orkiestry Symfonicznej z okazji  
   Międzynarodowego Dnia Muzyki, 

- 10-18 października br. - Międzynarodowy Festiwal Teatrów Lalek „Spotkania”, 
- 18-28 października br. - 12. Międzynarodowy Festiwal Filmowy Tofifest. 

11. W dniach 8-10 października br. odbyła się 10 edycja Konferencji Naukowo-Technicznej 
"Zieleń miejska - naturalne bogactwo miasta". 

12. 10 października br. w Ratuszu Staromiejskim zakończył się, wręczeniem nagród 
laureatom,  XV Konkurs Prezydenta Miasta Torunia "Toruń Ogrodem". 

13. Hala Sportowo-Widowiskowa w Toruniu została uhonorowana tytułem Sportowy Obiekt 
Roku 2014. w siedzibie Polskiego Komitetu Olimpijskiego w Warszawie. 

14. Toruń został wybrany do rankingu 25 miejsc i wydarzeń o największym potencjale do 
budowania silnej marki Polski. Zestawienie przygotował magazyn Brief. 

15. Toruń został laureatem konkursu „Lider zrównoważonego gospodarowania przestrzenią” 
w kategorii miast wojewódzkich w I Ogólnopolskim Konkursie Miast. 

16. W ramach Wojewódzkich Obchody Światowego Dnia Turystyki, 3 października br.  
we Włocławku, Gmina Miasta Toruń otrzymała wyróżnienia: 

- Certyfikat Kujawsko-Pomorskiej Organizacji Turystycznej za „Najlepszy Produkt 
Turystyczny Regionu 2014” (Bella Skyway Festiwal oraz Centrum Nowoczesności Młyn 
Wiedzy).Certyfikat jest nominacją do etapu ogólnopolskiego konkursu Polskiej 
Organizacji Turystycznej na „Najlepszy Produkt Turystyczny w 2014 r.,  
- nominację do wyróżnienia w kategorii „Wydarzenie turystyczne i promocyjne” za  akcję 
„Toruń za pół ceny”  - w ramach konkursu ODKRYWCA 2014,  

- nominację do wyróżnienia w kategorii „Inwestycja sprzyjająca rozwojowi turystyki” za 
Centrum Nowoczesności Młyn Wiedzy - w ramach konkursu ODKRYWCA 2014. 
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17. Toruński Bella Skyway Festival został najlepszym produktem turystycznym 2014 roku, w 
plebiscycie internautów. W głosowaniu, trwającym od 3 do 9 października br., wzięło 
udział 8340 internautów,  toruński Bella Skyway Festival zdobył 52% głosów. 

18. W dniach 20-24 października br. w Międzynarodowym Centrum Spotkań Młodzieży 
odbywa się  XI Toruńskie Forum Organizacji Pozarządowych.  

19. Od 14 października br. trwa nabór tematów do harmonogramu konsultacji społecznych na 
2015 rok.  

20. W październiku br. w Toruniu miały miejsce trzy pożary: 

W nocy z 8 na 9 października br. wybuchł pożar w budynku przy ulicy Chłopickiego 12.  
W wypadku zginęły dwie osoby, trzy trafiły do szpitala, w tym dwóch rannych podczas 
akcji strażaków, ewakuowano 51 osób. Do mieszkań interwencyjnych skierowano 33 
osoby (17 dorosłych i 16 dzieci), które otrzymały schronienie, niezbędną pomoc 
medyczną, wyżywienie i odzież. Pozostałe osoby noc spędziły u rodzin i bliskich. Trwa 
wypłata zasiłków celowych i wskazywanie lokali zamiennych na czas remontu dla 
poszkodowanych rodzin. 

W nocy z 18 na 19 października br. wybuchł pożar altany na terenie rodzinnych ogrodów 
działkowych przy ul. Przybyszewskiego. Podczas dogaszania pożaru strażacy znaleźli 
zwłoki najprawdopodobniej 52 letniej kobiety. 

W nocy z 21 na 22 października br. wybuchł pożar w budynku jednorodzinnym przy  
ul. Morwowej 7. Mieszkańcy budynku (2 osoby) zostały ewakuowane do Działu 
Interwencji Kryzysowej i Poradnictwa Specjalistycznego MOPR, gdzie udzielono im 
niezbędnej pomocy.   

21.  Informacje o inwestycjach: 

- adaptacja budynku przy ul. Strumykowej 4 w ramach LPR – zaawansowanie rzeczowe 
prawie 100%, finansowo 80%. 

- sala na Jordankach - zaawansowanie rzeczowe, finansowe 50%. 

- trasa średnicowa północna - zaawansowanie finansowe 25%. Na odcinku od ul. 
Chrobrego do ul. Grudziądzkiej powinien pojawić się asfalt w br. 

- ul. Rudacka – zbudowana w 75%. 

- torowiska tramwajowe na linii średnicowej, rozbudowa węzła przesiadkowego na dworcu 
Toruń Miasta: odcinek od pl. Teatralnego do ul. Uniwersyteckiej będzie udostępniony do 
ruchu przed 1 listopada. Dalej będą trwały prace torowe na ul. Warszawskiej, św. 
Katarzyny i budowa skomunikowania między ul. Traugutta a dworcem miasto. 
Zaawansowanie to 25%. W podobnym zakresie modernizacja dworca głównego z 
przeniesieniem pomieszczeń do dawnego budynku poczty. 

22. Prezydent złożył informację o oświadczeniach majątkowych pracowników Urzędu Miasta 
Torunia. 
 

p. M. Zaleski – poinformował o wydarzeniach, które odbędą się do 13.11.2014 r. 
 
1. Dziś o godzinie 10.30 w Centrum Targowym „Park” nastąpi oficjalne otwarcie XVIII 
Targów Konserwatorskich „Konserwacje”. Wręczenie nastąpi również dziś – o godzinie 
19.00 w Centrum Targowym „Park”. Targi potrwają do jutra. 
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2. Także dziś o godzinie 14.30 w Hotelu Copernicus Toruń rozpocznie się Walne 
Zgromadzenie Członków Europejskiego Stowarzyszenia Nauk Chemicznych i Molekularnych 
2014. Obrady Zgromadzenia Chemików potrwają do jutra. 
 
3. Jutro, w piątek, 24 października: 
 
- o godzinie 9.00 w Międzynarodowym Centrum Spotkań Młodzieży rozpocznie się część 
oficjalna XI Forum Organizacji Pozarządowych - sesja konferencyjno-plenarna; w tym roku 
została ona poprzedzona czterodniowym cyklem warsztatów i debat tematycznych (od 20 
października), 
 
- o godzinie 12.00 w Dworze Artusa odbędzie się uroczystość z okazji Święta Terenowych 
Organów Administracji Wojskowej, 
 
- o godzinie 17.00 w kaplicy parafii Ewangelicko-Augsburskiej przy ul.Strumykowej 
zaplanowano spotkanie z okazji Pamiątki Reformacji,  
 
- o godzinie 19.30 w Akademickim Centrum Kultury i Sztuki „Od Nowa” odbędzie się 
ceremonia zakończenia 12. edycji Międzynarodowego Festiwalu Filmowego Tofifest. 
 
4. W sobotę, 25 października o godzinie 17.00 w Hali Sportowo-Widowiskowej 
rozpocznie się XVIII Mi ędzynarodowy Turniej Bokserski im. Zygmunta Krygiera. Walki 
finałowe odbędą się w niedzielę, 26 października – początek – godzina 11.00. 
 
5. W niedzielę, 26 października: 
 
- o godzinie 10.00 na Rynku Staromiejskim nastąpi start XXXII Maratonu Toruńskiego; trasa 
Maratonu będzie przebiegać przez Łubiankę. Pierwsi zawodnicy na mecie w Toruniu na 
Stadionie Miejskim przy ul.Bema spodziewani są ok. godziny 12.40, natomiast dekoracja 
zwycięzców rozpocznie się o godzinie 14.00, 
 
- o godzinie 13.00 w Miejscu Pamięci Narodowej na Barbarce zostanie odprawiona msza św. 
w 75. rocznicę pierwszych straceń w lasach Barbarki. Po mszy św. – o godzinie 14.00 pod 
pomnikiem „Ku czci pomordowanych na Barbarce” odbędzie się uroczystość patriotyczna. 

6. We wtorek, 28 października o godzinie 10.00 w Toruńskim Parku Technologicznym 
rozpocznie się konferencja „Europejski Tydzień Kreatywności” organizowana przez 
Toruńską Agencję Rozwoju Regionalnego SA. W trakcie konferencji ogłoszona zostanie lista 
laureatów konkursu Liderzy Innowacji Pomorza i Kujaw 2014. 
 
7. Także we wtorek, 28 października o godzinie 11.30 Wyższa Szkoła Kultury Społecznej 
i Medialnej, jako ostatnia z toruńskich uczelni wyższych, zainauguruje rok akademicki 
2014/2015. 
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8. W sobotę, 1 listopada w dzień Wszystkich Świętych w godzinach od 9.00 - 15.00 po 
raz 12. Towarzystwo Miłośników Torunia i Urząd Miasta organizują kwestę na cmentarzu 
św. Jerzego, z której dochód jest przeznaczony na renowację zabytkowych nagrobków. W 
tym roku postanowiono, wspólnie z ToMiTo oraz Instytutem Zabytkoznawstwa i 
Konserwatorstwa UMK kontynuować, ze względu na jego wielkość, renowację nagrobka 
Fritza i Konrada Raapke (cel zbiórki w 2012 i 2013 r.) - ojca i syna znanej rodziny toruńskich 
przemysłowców z przełomu XIX  i XX w. oraz odrestaurować nagrobek prof. Stefana 
Srebrnego – hellenisty, ewangelika, profesora Uniwersytetu Stefana Batorego, a następnie 
UMK. 
W ubiegłym roku zebrano 15.239,47 zł na renowację nagrobka Fritza i Konrada Raapke oraz 
Hipolita Czeżowskiego filozofa, profesora Uniwersytetu Stefana Batorego w Wilnie oraz 
Uniwersytetu Mikołaja Kopernika (nagrobek na cmentarzu św. Jakuba przy ul. Antczaka). 
 
9. Program obchodów 96. rocznicy odzyskania niepodległości w dniu 11 listopada 
(wtorek), przedstawia się następująco: 
 
14.15 - złożenie kwiatów na Cmentarzu Komunalnym nr 1 pod obeliskiem ku czci poległych 
w latach 1918 – 1921, 
 
14.40 – złożenie kwiatów pod pomnikiem gen. Józefa Hallera, 
 
15.00 - uroczysta msza św. w intencji Ojczyzny w Kościele Garnizonowym na pl. św. 
Katarzyny, 

16.00 - przemarsz ulicami Starego Miasta pod pomnik Marszałka Józefa Piłsudskiego, 

16.30 - uroczystość patriotyczna pod pomnikiem Marszałka Józefa Piłsudskiego na pl. 
Rapackiego. 

10. Do 16 listopada potrwa 7. edycja Forte Artus Festiwal. W programie Festiwalu 
zaplanowane są spotkania z artystami, warsztaty, koncerty i spektakle. 
 
V. Przyjęcie porządku obrad. 

p. M. Frąckiewicz – poprosił o wprowadzenie w imieniu Konwentu Seniorów po  przyjęciu 
porządku obrad punktu dotyczącego przedstawienie informacji na temat stanu realizacji zadań 
oświatowych w Gminie Miasta Toruń za rok szkolny 2014/2015. W kolejnym punkcie byłby 
projekt uchwały wg druku 1091. Kolejna zmiana to po dotychczasowym punkcie 29 
rozpatrzenie projektu uchwały wg druku 1092, a następnie druk nr 1093. 

GŁOSOWANIE:  

Zmiana porządku obrad. Wynik głosowania: 22 – 0 – 0. Zmiana została przyj ęta. 

VI. Przedstawienie informacji na temat stanu realizacji zadań oświatowych w Gminie 
Miasta Toruń za rok szkolny 2014/2015. 

p. J. Pleskot – przedstawił informacje z prezentacją multimedialną. 

Pytania: 



 7

p. T. Kruszyński – podziękował za prezentację. Wyłaniający się z niej obraz jest mimo 
wszystko krzepiący, pomimo chronicznego niedoboru subwencji oświatowej. Informacje 
dotyczące wysokiego poziomu  zdawalności egzaminów świadczą o tym, że Toruń jest pewną 
wyspą oświaty na wysokim poziomie i świadczy to o dobrym nadzorze. Coroczne dokładanie 
60-70 mln zł z budżetu jest odważnikiem, który przechyla szalę oświaty w kierunku sukcesu. 
Zapytał, na jakim etapie jest adaptacja budynku SP nr 22 w celu dostosowania go do 
wymagań szkoły specjalnej ? 
O ile przyrosła liczba miejsc w przedszkolach na koniec 2013 r. ? 

p. J. Pleskot – odpowiedział, że na razie jest zakończony etap projektowania i będzie 
przygotowanie do modernizacji, a następnie wyłonienia firmy, która będzie realizowała prace.   
W roku 2013/14 liczba miejsc nie przyrosła, bo nie było żadnych inwestycji. Na lewobrzeżu 
Przedszkole Miejskie w ZS nr 14 i Przedszkole Miejskie nr 12 wzbogaciło się o odpowiednio 
50 i 125 miejsc. Aktualnie są przygotowywane prace nad rozbudową Przedszkola Miejskiego 
nr 5 i ma być przyrost o 100 miejsc. Jest też adaptacja w SP nr 13, gdzie mają być 3 oddziały 
całodzienne.  
 
p. B. Królikowska – Ziemkiewicz – zapytała, jak wygląda sprawa świetlic dla 6-latków ? 
Szkoła nr 9 na Wrzosach pracuje na 2 zmiany i maluchy chodzą do godz. 17. Jest prośba 
rodziców o zmianę tego systemu, bo jest teraz ciemno, a rodzice nie zawsze mogą odbierać 
dzieci. 
Na terenie Torunia jest wiele szkół, które noszą imię Jana Pawła II. Należałoby zmienić 
nazwy na Świętego Jana Pawła II. 

p. J. Pleskot – odpowiedział, że to szkoły muszą wprowadzić takie zmiany w nazewnictwie.  
Świetlica jest dla uczniów, a nie dla dzieci, które są w oddziałach przedszkolnych. W 
najbliższym czasie będzie kontrolowane, jak są godziny i zasoby nauczycielskie 
wykorzystywane, żeby było dostosowanie do rzeczywistego zapotrzebowania na opiekę. W 
br. były zwiększenia prawie o 7 etatów świetlicowych. Oprócz nauczycieli zatrudnionych do 
świetlicy również jest powiedziane, że nauczyciele mają w ramach tzw. godzin karcianych 
zapewniać opiekę świetlicową. Dyrektor powinien zorganizować pracę świetlicy we właściwy 
sposób. Nie zawsze jest niedobór kadry, bo mogą być też niewłaściwie wykorzystane zasoby.  

p. T. Kruszyński – zapytał, ile szkół w Toruniu poddano już termomodernizacji i ile zostało 
jeszcze do zrobienia ? 

p. J. Pleskot – odpowiedział, że pozostały szkoły nr 24, 31 i ZS nr 6. Niektóre obiekty nie 
zostaną poddane termomodernizacji jak SP nr 1. Prawie 100% możliwych szkół zostało 
poddane termomodernizacji.  

p. A. Rojewski – zapytał, czy nastąpił wzrost uczniów w szkołach zawodowych ? 

p. J. Pleskot – odpowiedział, że nie. Tendencja utrzymuje się na jednakowym poziomie. W 
ostatnim roku nabór do techników odrobinę spadł. W szkołach zawodowych poziom 
utrzymuje się.  

p. A. Myrcha – zapytał, czy jest informacja o stopniu i frekwencji toruńskich uczniów, 
którzy uczęszczają na lekcje etyki i jakie jest przygotowanie nauczycieli do zajęć ? 

p. J. Pleskot – odpowiedział, że etyka został uruchomiona wszędzie, gdzie zostało zgłoszone 
zapotrzebowanie. Kompleksowa informacja zostanie zestawiona i podesłana odnośnie godzin 
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etyki. Wg interpretacji ministerstwa każdy, kto miał filozofię, ma uprawnienia w klasach I-III 
do nauczania etyki. Często nauczyciele mają ukończone studia podyplomowe do nauczania, 
ale w klasach młodszych mogą nauczać na podstawie odbytych na studiach przedmiotów. 

VII. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie nadania Medalu Honorowego Miasta 
Torunia panu Wiesławowi Gerasowi – DRUK NR 1091. 
 
p. M. Frąckiewicz – przedstawił projekt uchwały. 
 
Pytań i dyskusji nie było. 
 
Uchwała według druku nr 1091. Wynik głosowania: 23 – 0 – 0. Uchwała została podjęta 
(uchwała nr 873/14). 
 
p. M. Frąckiewicz – ogłosił 5 min. przerwy. 
 
Po przerwie. 
 
VIII. Wyst ąpienie Marszałka Województwa Kujawsko-Pomorskiego dotyczące 
podsumowania działań Samorządu Województwa Kujawsko-Pomorskiego na rzecz 
miasta Torunia w mijającej kadencji. 
 
p. P. Całbecki – przedstawił informacje z prezentacją multimedialną. 
 
Pytania: 
 
p. A. Rojewski – zapytał o Centrum Nowoczesnych Technologii. Powinny powstać instytuty 
i należałoby włączyć toruńskie i bydgoskie uczelnie.  
Czy są plany zagospodarowania przestrzennego dotyczące elektrownii na terenie 
województwa ? 
 
p. J. Beszczyński – zapytał, co z drogą łączącą strefę ekonomiczną w Ostaszewie z A1? 
 
p. P. Całbecki – odpowiedział, że droga Ostaszewo – Turzno jest naturalnym wylotem 
Torunia północnego do A1. Obecnie węzeł w Turznie nie obsługuje żadnych poważnych 
potoków komunikacyjnych. Zarówno budowa w ciągu ul. Wschodniej w Toruniu, jak też 
włączenie w ul. Grudziądzką, żeby dwupasmową drogą dojechać do Ostaszewa i do Turzna 
jest koniecznym projektem do zrealizowania. Obecnie jest ZRiD i można budować drogę, ale 
to jest droga łącząca węzeł autostradowy z DK 91. Wg klasyfikacji ustawowej tego typu drogi 
są drogami rangi krajowej. Kraj ma inne priorytety niż budowa tego odcinka drogi. Wyraził 
nadzieję, że mając dokumentację uda się pozyskać pieniądze. Być może zachętą do wdrożenia 
projektu będzie deklaracja o zaangażowaniu środków regionalnych.  
Również droga nr 15 wylotowa do Inowrocławia jest trasowana. Dobrze byłoby, żeby była 
zmodernizowana przy udziale środków regionalnych, bo znane są listy priorytetowe do 
realizacji w najbliższej perspektywie i nie można mieć złudzeń, że to się zmieni.  
Wszystko będzie rozstrzygać się po wyborach w nowym układzie zarządu i kiedy będzie 
nowy podział w perspektywie RPO. 
Jest opracowany plan odnośnie wiatraków przez PAN. Opracowanie jest rzetelnie 
przygotowane od strony badawczej i planistycznej. Są wyznaczone miejsca, gdzie można 
budować wiatraki. Nie zakłócają krajobrazu, są w odpowiedniej odległości od domów. 
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Wyznaczona została minimalna odległość wg standardów europejskich na 1 km. Póki co 
władza województwa w tym zakresie jest żadna. Miejskie plany zagospodarowania są 
prawem miejscowym, a uchwalone przez sejmik są tylko opinią. Jeśli inwestor chce 
zignorować uchwalone prawo, to sądy administracyjne uchylają je jako niekonstytucyjne.  
Krajobraz regionu zmienia się. Jest w nim najwięcej instalacji zbudowanych chaotycznie. 
Obecnie jest projekt ustawy u marszałka sejmu i posłowie głowią się, którego lobby 
posłuchać, czy chroniących krajobraz, czy też budujących instalacje i uzależniać się od gazu, 
który potrzebny jest w przypadku braku wiatru i energii.  
 
p. J. Beszczyński – zapytał o drogę 552. Czy zarząd województwa planuje remont tej 
rozjeżdżonej drogi ?  
 
p. P. Całbecki – odpowiedział, że planowane jest zmodernizowanie wszystkich dróg 
wojewódzkich wg standardów, które zostały przyjęte przez sejmik. Standaryzacja polega na 
tym, że wprowadzono 3 kategorie  dróg w zależności od pełnionych funkcji, przenoszenia 
ciężarów i potoków pojazdów. Ta droga jest w najwyższej kategorii i będzie modernizowana 
do standardów drogi krajowej, bo muszą być zagwarantowane naciski na oś 11 ton.  
Żeby osiągnąć ten standard, to jednorazowo trzeba byłoby zainwestować 4 mld zł w regionie. 
To jest niemożliwe. Poszukiwane są inne rozwiązania finansowe. Jednym z nich jest 
partnerstwo – publiczno – prywatne w budowie i utrzymaniu dróg. Jeśli to się uda, to 
zarządcami dróg staliby się prywatni inwestorzy na 30 lat. To jest pierwsze rozwiązanie tego 
typu w Polsce. Drogi byłyby zmodernizowane do określonego standardu, a partycypacja 
byłaby jedynie w bieżącym utrzymaniu, czyli będzie kupowana usługa utrzymania. Jeśli tak 
się uda, to w rachunku bieżącym obciążenia z tytułu inwestycji będą rozłożone na 30 lat. 
Obecnie widać, że trzeba znowu remontować drogi zrobione przed 10 laty. Gwarancje żądane 
w przetargach nie wychodzą tak daleko, żeby egzekwować je jeszcze po 5-10 latach 
eksploatacji. Ktoś, kto wybuduje drogę, żeby nie dokładać do jej eksploatacji, zrobi to lepiej. 
 
p. U. Polak – zapytała o Specjalny Ośrodek Szkolno-Wychowawczy. Plany były takie, że 
ośrodek zostanie zmodernizowany jeszcze w br. Jakie są plany i kiedy zostanie rozbudowana 
inwestycja ?  
 
p. P. Całbecki – odpowiedział, że z niczego nie zrezygnowano. Rozszerzono zakres 
modernizacji ośrodka. W przyszłym roku ma być uruchomiona kompleksowa modernizacja i 
rozbudowa wg projektu, który jest całościowym modernizującym ten ośrodek wraz z 
przedszkolem.  
W br. były zapisane środki w budżecie na remonty. Prace kosmetyczne zostały wstrzymane, 
żeby przygotować inwestycję. Trwają prace dokumentacyjne, niedługo będzie wystąpienie o 
pozwolenie na budowę i rozbudowę ośrodka.  
 
p. B. Królikowska – Ziemkiewicz – zapytała o rewitalizację Wisły na potrzeby transportu i 
komunikacji. Zaproponowała przedstawienie innych pomysłów i rozwiązań w odrębnej 
rozmowie. 
 
p. P. Całbecki – poprosił o taką dyskusję i dialog. Wszystko tworzy się w toku dialogu i 
dyskusji, które wydają się czasem śmiałe i nie do zorganizowania.  
 
p. T. Kruszyński – wskazał, że jest członkiem rady społecznej szpitala wojewódzkiego i 
władze szpitala podnosiły problem dotyczący zadań inwestycyjnych i ich finansowania przez 
spółkę Kujawsko – Pomorskie Inwestycje Medyczne. Ówczesne uwarunkowania prawne 
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uniemożliwiały przekazanie przez inwestora beneficjentowi środków trwałych, które były 
sfinansowane przez K-PIM. Czy to już zostało rozwiązane ?  
 
p. P. Całbecki – odpowiedział, że mechanizm jest określony. Polega na tym, że 
wierzytelności w stosunku do EBI reguluje poprzez obejmowanie udziałów samorząd 
województwa. W ten sposób jest przekazywany do SP ZOZ-u majątek, który został uzyskany 
w tym procesie. Ostatecznie właścicielem majątku staje się szpital. Proces będzie rozłożony w 
czasie, ponieważ wierzytelności będą obejmowane na przestrzeni długoterminowych 
zobowiązań.  
 
p. M. Zaleski – przypomniał, że 8 lat temu dyrektor P. Całbecki i prezydent M. Zaleski 
przedstawiali ówczesnej radzie miasta koncepcję wykorzystania środków UE w latach 2007-
13. Śmiałe dobre pomysły dla województwa i Torunia ziściły się. Rola samorządu 
województwa była i jest tą, o której należy zawsze pamiętać jako o partnerach, którzy chcą 
tworzyć rozwój miasta i województwa. Nie jest tak, że Toruń powie i województwo da. 
Województwo mówi, że musi mieć dla innych miast, a Toruń ma szukać gdzie indziej, ale 
województwo będzie partnerami w poszukiwaniach. Dlatego znalezione zostały dodatkowe 
pieniądze na most, dlatego projekt BiT- City, bo to są pieniądze z Warszawy, ale w obecności 
partnera.  
Podziękował marszałkowi za patrzenie na Toruń jak na miasto, które musi rozwijać się. Ani 
razu ze strony marszałka lub zarządu nie było włączonego hamulca typu, boimy się 
zadłużenia albo uznajemy plany inwestycyjne za zbędne. Było wręcz przeciwnie; inwestujmy, 
twórzmy warunki dla wykorzystania środków bezzwrotnych, jakie płyną do Polski, miast i 
województwa. W tych relacjach wzajemne działania na rzecz rozwoju miasta i województwa 
były tymi, które dobrze wróżą na przyszłość. 
 
p. M. Frąckiewicz – ogłosił 20 min przerwy. 
 
Po przerwie. 
 
IX. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie aktualności Studium uwarunkowań i 
kierunków zagospodarowania przestrzennego miasta Torunia oraz miejscowych planów 
zagospodarowania przestrzennego – DRUK NR 1077. 
 
p. A. Stasiak – przedstawiła projekt uchwały. 
 
Opinie: 
 
KGPiIG – zał. nr 1. 
 
Pytań nie było. 
 
Dyskusja: 
 
p. A. Rojewski – zapytał, czy granica terenów zalewowych uległa zmianie ?  
 
p. M. Frąckiewicz – zwrócił uwagę, że to jest dyskusja. 
 
p. A. Stasiak – odpowiedziała, że granica uległa zmianie i oficjalna granica będzie 
przekazana podobno w grudniu. Od tego jest uzależnione wiele prac w MPU. Częściowo 
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zeszła z terenu np. w Kaszczorku, linia zalewu jest mniejsza niż była. Są tereny, gdzie linia 
zalewu wchodzi nieco więcej. Są zmiany nie duże, ale są.  
 
GŁOSOWANIE:  

Uchwała według druku nr 1077. Wynik głosowania: 19 – 0 – 0. Uchwała została podjęta 
(uchwała nr 874/14). 
 
X. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie miejscowego planu zagospodarowania 
przestrzennego „Osiedle Fałata” dla terenów położonych w rejonie ulic: Broniewskiego, 
Reja, Gagarina, Balonowej i Bema w Toruniu – DRUK NR 1080 – I i II CZYTANIE.  
 
p. A. Stasiak – przedstawiła projekt uchwały z prezentacją multimedialną, omawiając zakres 
projektu planu i potrzebę jego sporządzenia, a także przedstawiając zgodność przyjętych 
rozwiązań z ustaleniami Studium uwarunkowań i kierunków zagospodarowania 
przestrzennego miasta Torunia. Rada Miasta Torunia, uchwalając plan, zgodność tę 
potwierdza. 
Jednocześnie poinformowała, że zgodnie z ustawą, rada miasta rozstrzyga o sposobie 
rozpatrzenia uwag złożonych do projektu, nieuwzględnionych przez Prezydenta. 
Poinformowała, że do projektu planu nie wpłynęły żadne uwagi. 
 
Opinie: 
 
KGPiIG – zał. nr 2. 
 
I czytanie 
 
Pytania: 
 
p. M. Frąckiewicz – zapytał, czy w wypowiedzi nie było pomyłki mówiąc o zezwoleniu na 
docieplenie od wewnątrz ? 
 
p. A. Stasiak – odpowiedziała, że jest zapis, że w szczególności dopuszcza się 
termomodernizację budynku na wymianie stolarki i docieplenie stropów i stropodachów. 
Docieplanie od wewnątrz też. Natomiast konserwator nie zgodził się na zapis wprost, że 
dopuszcza się termomodernizację na zewnątrz. Wpisał tylko, że dopuszcza 
termomodernizację polegającą w szczególności na stropach, przegrodach poziomych i 
oknach. Wszelkie inne termomodernizacje nie są zakazane, natomiast wymagają uzgodnień z 
konserwatorem.  
 
p. W. Przybyszewski – zapytał, czy konserwator zalecił ocieplenie ścian zewnętrznych od 
wewnątrz ?  
 
p. A. Stasiak – odpowiedziała, że we wcześniejszym obowiązującym do teraz planie jest 
zakaz termomodernizacji budynków. Ten zakaz oznacza, że mogą sobie docieplać od środka. 
Żeby podnieść standard budynków to idealnie byłoby docieplić od wewnątrz i wymienić okna 
o lepszych parametrach. Kontrolę nad dociepleniami będzie prowadziła konserwator M. 
Romaniszyn i chce uzgadniać docieplenia, które będą ingerowały w wygląd zewnętrzny 
budynku. Może się zdarzyć taka sytuacji, że budynek ma bogatą sztukaterię albo wyprawy 
klinkierowe, to ta osoba nie dostanie zgody na docieplenie albo dostanie zgodę tylko na jedną 



 12

ścianę np. tylną, która nie ma takich elementów. Mieszkańcy o tym wiedzą. Jest dobra wola 
ze strony konserwatora i ten problem społeczny powinien być załatwiony. 
 
p. M. Frąckiewicz – zapytał, czy coś w tym planie zmienia się w kwestii Rudelki ? 
 
p. A. Stasiak – odpowiedziała, że nic nie zmienia się. Wzięto cały obszar do planu, żeby 
wykluczyć z obrotu tamtą uchwałę. Granice są prawie identyczne, ponieważ uchwała o 
przystąpieniu obejmowała również teren zamknięty wojskowy przy ul. Broniewskiego i 
Sienkiewicza oraz przy ul. Sienkiewicza i Fałata. W bieżącej uchwale teren został wyjęty z 
uchwalania. Teren wojskowy jest nadal zamknięty i rada miasta nie ma możliwości 
uchwalenia planu. Trwają negocjacje z Wojewódzkim Konserwatorem Zabytków co do 
możliwości zabudowy przy kasynie.  
Dla Rudelki zapisy są identyczne jak w starym planie, czyli zieleń o charakterze parku 
leśnego. Jest dodatkowa ochrona poprzez wpis obszarowy Bydgoskiego Przedmieścia do 
rejestru zabytków, którego w omawianym planie nie ma.  
 
p. M. Frąckiewicz – zapytał, co z inwestorem, który ma pozwolenie na budowę w tamtym 
miejscu ? 
 
p. A. Stasiak – odpowiedziała, że sprawa jest skomplikowana. Trwają 3 postępowania w 
sądzie. Jedno postępowanie dotyczyło skarżenia uchwał i Studium. To postępowanie miasto 
wygrało. Potem było postępowanie o ustanowienie służebności drogi koniecznej. Inwestor 
taką drogę uzyskał. Droga dojazdowa do tej nieruchomości, dla której jest uzyskane 
pozwolenie na budowę budynków wielorodzinnych – 64 mieszkania, droga dojazdowa jest 
ustanowiona przez sąd i przebiega od ul. Bema drogą z płyt betonowych, natomiast trwa 
nadal w sądzie postępowanie o ustanowienie służebności przesyłu. Inwestor oprócz tego, że 
dostał drogę nie może dostać zgody od miasta na położenie w lesie sieci; woda, kanalizacja, 
inne. W między czasie były postępowania o wycinkę drzew. Postępowania nie zakończyły 
się. Inwestor nie może realizować budowy bez sieci. Jeśli wygra w sądzie i będzie miał 
służebność na położenie sieci, to ta zabudowa może tam powstać. Inwestor ma decyzję i dąży 
do realizacji. Właściciel zmienił się. Jest 2 nowych.  
 
Dyskusji nie było. 
 
II czytanie 
 
Pytań nie było. 
 
Dyskusja: 
 
p. M. Frąckiewicz – wskazał, że plan ma szczególne znaczenie społeczne. Jeśli będzie ten 
sam konserwator, to plan pozwala na ochronę interesów mieszkańców. Wyraził przekonanie, 
że da się znaleźć takie rozwiązania przy dociepleniach, które zachowają elementy 
utrzymujące charakter okresu międzywojennego. Plan pozwala na pogodzenie interesów 
mieszkańców.  
Do końca nie wiadomo, dlaczego stało się tak jak stało na Rudelce. Miasto nie było 
powiadomione o sprzedaży przez Telekomunikację. Transakcja odbyła się w Warszawie. 
Zaapelował do prezydenta, żeby robić wszystko, aby nie dopuścić tam do zabudowy. To jest 
przepiękne miejsce do rekreacji i odpoczynku. Nie wolno dopuścić do powstania tam 64 
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mieszkań. Plan wprost nie pozwala na powstanie tam budownictwa wielorodzinnego. Trzeba 
znaleźć rozwiązanie pozwalające na odzyskanie tego terenu.  
 
p. W. Przybyszewski – przyznał, że czuje się uspokojony, że jest dobra wola ze strony 
konserwatorów i MPU w zakresie dociepleń. Pogratulował wszystkim, którzy w jakimś 
stopniu przyczynili się do rozwiązania tego problemu.  
Zaskoczeniem jest ocieplanie budynków od wewnątrz, dlatego że następuje zmiana lokalizacji 
mostka termicznego. To są szczegóły i pewnie projektanci oraz konserwatorzy wezmą to pod 
uwagę i na pewno tam będzie można docieplać. 
Przypomniał, że w poniedziałek była debata w Dworze Artusa kandydatów do rady miasta. 
Wszyscy mówili o tym, że Toruń powinien być przyjazny inwestorom, że trzeba o nich 
zabiegać. Nie może być tak, że jeśli prywatny inwestor zakupił działkę i ona nie podoba się, 
bo trzeba zrobić drogę dojazdową, to trzeba zrobić wszystko, żeby nie utrudniać inwestorowi 
i przyczynić się, żeby chciał zostawić pieniądze w mieście. Zapewne o tym rozstrzygnie sąd. 
Niezależnie od zapisów w planie rozstrzygnie o tym sąd. To będzie pokazywało, że klimat do 
inwestowania pieniędzy w Toruniu póki co nie będzie zmieniał się.  
 
p. M. Frąckiewicz – ad vocem. Zwrócił uwagę, że nie chce być zrozumiany, że chce 
jakichkolwiek utrudnień dla inwestorów. Są ważne względy społeczne, które mówią, żeby coś 
robić lub nie robić. To radni muszą decydować, co i w którym miejscu ma służyć 
mieszkańcom. Rudelka nie jest dobrym miejscem dla budownictwa mieszkaniowego i to nie 
jest utrudnienie życia inwestorom. Wielokrotnie wychodzono z inicjatywą zamiany tego 
terenu, żeby stworzyć możliwość budowania w innym miejscu. Chodzi o pozostawienie tego 
terenu jako terenu zielonego, a inwestorowi pomóc w znalezieniu innego gruntu. 
 
GŁOSOWANIE:  

Uchwała według druku nr 1080. Wynik głosowania: 17 – 0 – 0. Uchwała została podjęta 
(uchwała nr 875/14). 
 
XI. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie miejscowego planu zagospodarowania 
przestrzennego dla terenów położonych w rejonie ulic: Dworcowej, Chrobrego, 
Fabrycznej i Trasy Średnicowej w Toruniu – DRUK NR 1081 – I i II CZYTAN IE. 
 
p. A. Stasiak – przedstawiła projekt uchwały z prezentacją multimedialną, omawiając zakres 
projektu planu i potrzebę jego sporządzenia, a także przedstawiając zgodność przyjętych 
rozwiązań z ustaleniami Studium uwarunkowań i kierunków zagospodarowania 
przestrzennego miasta Torunia. Rada Miasta Torunia, uchwalając plan, zgodność tę 
potwierdza. 
Jednocześnie poinformowała, że zgodnie z ustawą, rada miasta rozstrzyga o sposobie 
rozpatrzenia uwag złożonych do projektu, nieuwzględnionych przez Prezydenta. Przedstawiła 
i omówiła uwagi wniesione podczas kolejnych wyłożeń projektu planu do publicznego 
wglądu oraz proponowane ich rozstrzygnięcia, zawarte w załączniku nr 2. Radni nie zgłosili 
uwag do proponowanych rozwiązań. 
 
Opinie: 
 
KGPiIG – zał. nr 3. 
 
I i II czytanie 
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Pytań i dyskusji nie było. 
 
GŁOSOWANIE:  

Uchwała według druku nr 1081. Wynik głosowania: 19 – 0 – 0. Uchwała została podjęta 
(uchwała nr 876/14). 
 
XII. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie uchwalenia Miejskiego Programu 
Stypendialnego dla studentów pierwszego roku toruńskich szkół wyższych – DRUK NR 
1064 – II CZYTANIE.  
 
XIII. Rozpatrzenie projektu w sprawie uchwalenia Miejskiego Programu 
Stypendialnego dla studentów kontynuujących naukę w toruńskich uczelniach wyższych 
– DRUK NR 1065 – II CZYTANIE.  
 
p. M. Flisykowska - Kacprowicz – przedstawiła projekty uchwał z autopoprawkami. 
 
Opinie: 
 
KOiS – zał. nr 4, 5. 
 
II czytanie 
 
Pytań nie było. 
 
Dyskusja: 
 
p. A. Myrcha – podziękował za współpracę nad tymi ważnymi projektami, bo między I i II 
czytaniem było kilka uwag, które zostały doprecyzowane.  
Wyraził zadowolenie, że zostanie przyjęty program, bo na tle innych miast uniwersyteckich 
była w tym zakresie mała zaległość.  
Wyraził nadzieje, że studentom i absolwentom będzie lżej uczyć się i zdobywać wiedzę, a w 
przyszłości będą oni szukali pracy w Toruniu, a nie innych dużych ośrodkach.  
 
GŁOSOWANIE:  

Uchwała według druku nr 1064 z autopoprawką. Wynik głosowania: 17 – 0 – 0. Uchwała 
została podjęta (uchwała nr 877/14). 
 
Uchwała według druku nr 1065 z autopoprawką. Wynik głosowania: 18 – 0 – 0. Uchwała 
została podjęta (uchwała nr 878/14). 
 
XIV. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie określenia wysokości stawek podatku 
od nieruchomości – DRUK NR 1045 – II CZYTANIE.  
 
p. M. Skowrońska – przedstawiła projekt uchwały. 
 
Opinie: 
 
KB – zał. nr 6. 
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KIiOŚ – zał. nr 7. 
 
II czytanie 
 
Pytań i dyskusji nie było. 
 
GŁOSOWANIE:  

Uchwała według druku nr 1045. Wynik głosowania: 12 – 5 – 0. Uchwała została podjęta 
(uchwała nr 879/14). 
 
XV. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie określenia wysokości stawek podatku od 
środków transportowych – DRUK NR 1046 - II CZYTANIE.  
 
p. M. Skowrońska – przedstawiła projekt uchwały. 
 
Opinie: 
 
KB – zał. nr 8. 
 
KIiOŚ – zał. nr 9. 
 
II czytanie 
 
Pytań i dyskusji nie było. 
 
GŁOSOWANIE:  

Uchwała według druku nr 1046. Wynik głosowania: 14 – 1 – 3. Uchwała została podjęta 
(uchwała nr 880/14). 
 
XVI. Rozpatrzenie projektu uchwały określenia wysokości dotacji celowej dla 
niepublicznych podmiotów prowadzących żłobki na obszarze Gminy Miasta Toruń na 
rok 2015 – DRUK NR 1084 – I i II CZYTANIE. 
 
p. I. Miłoszewska – przedstawiła projekt uchwały. 
 
Opinie: 
 
KBPSiZ– zał. nr 10 
 
I i II czytanie 
 
Pytań i dyskusji nie było. 
 
GŁOSOWANIE:  

Uchwała według druku nr 1084. Wynik głosowania: 18 – 0 – 0. Uchwała została podjęta 
(uchwała nr 881/14). 
 
XVII. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie ustalenia wysokości opłat za usuwanie 
pojazdów z dróg i przechowywanie pojazdów usuniętych z dróg na parkingach 



 16

strzeżonych oraz kosztów powstałych w wyniku wydania dyspozycji usunięcia a 
następnie odstąpienia od usunięcia pojazdów, obowiązujących w 2015 r. – DRUK NR 
1078 – I i II CZYTANIE.  
 
p. M. Kowallek – przedstawił projekt uchwały. 
 
Opinie: 
 
KIiOŚ – zał. nr 17. 
 
I i II czytanie 
 
Pytań i dyskusji nie było. 
 
GŁOSOWANIE:  

Uchwała według druku nr 1078. Wynik głosowania: 16 – 0 – 1. Uchwała została podjęta 
(uchwała nr 882/14). 
 
XVIII. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie ustalenia cen urzędowych za usługi 
przewozowe w publicznym transporcie zbiorowym w zakresie zadania o charakterze 
użyteczności publicznej w gminnych przewozach pasażerskich – DRUK NR 1060 – II 
CZYTANIE.  
 
p. E. Kossakowska – przedstawiła projekt uchwały. 
 
Opinie: 
 
KIiOŚ – zał. nr 18. 
 
II czytanie 
 
Pytań i dyskusji nie było. 
 
GŁOSOWANIE:  

Uchwała według druku nr 1060. Wynik głosowania: 17 – 0 – 0. Uchwała została podjęta 
(uchwała nr 883/14). 
 
XIX. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zasad korzystania ze środków lokalnego 
publicznego transportu zbiorowego organizowanego przez GMT na terenie miasta 
Torunia oraz na terenie innych gmin na mocy zawartych z nimi porozumień 
międzygminnych w tym uprawnień pasażerów do bezpłatnych i ulgowych przejazdów 
oraz sposobu ustalania opłat dodatkowych w razie niedopełnienia obowiązku zapłaty 
należności przewozowych z tytułu przewozu osób, naruszenia przepisów o przewozie 
zwierząt i rzeczy oraz spowodowania zatrzymania lub zmiany trasy środka 
transportowego bez uzasadnionej przyczyny  – DRUK NR 1061 – II CZYTANIE.  
 
p. E. Kossakowska – przedstawiła projekt uchwały z autopoprawką. 
 
Opinie: 
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KIiOŚ – zał. nr 19. 
 
KBPSiZ – zał. nr 20. 
 
II czytanie 
 
Pytań i dyskusji nie było. 
 
p. M. Frąckiewicz – zapytał, czy radna B. Królikowska- Ziemkiewicz podtrzymuje wniosek 
złożony podczas I czytania ?  
 
p. B. Królikowska – Ziemkiewicz – odpowiedziała, że tak. 
 
p. M. Frąckiewicz – stwierdził, że trzeba będzie go sprecyzować, w którym miejscu uchwały 
musiałby się on znaleźć.  
 
p. Z. Fiderewicz – wyjaśnił, że wnioski zgłoszone przez radnych w czasie I czytania były 
analizowane i te, które można było uwzględnić, zostały uwzględnione w formie 
autopoprawki. Pozostałe wnioski nie powinny być uwzględnione w projekcie uchwały.  
 
p. E. Kossakowska – odpowiedziała, że nie ma problemu, gdzie wpisać wniosek, ale jest 
problem, żeby od razu ustalić dokumenty, jakie by przysługiwały do korzystania z tego 
uprawnienia. 
 
p. M. Cichowicz – stwierdził, że skoro wniosek jest prawidłowo sformułowany, to nad czym 
radni mają zastanawiać się ?  
 
p. M. Frąckiewicz – poinformował, że głosowanie odbędzie się po przerwie. 
 
p. J. Kowalski – złożył wniosek formalny o prowadzenie obrad bez przerwy. 
 
GŁOSOWANIE:  

Wniosek formalny: zmiana porządku obrad – obradowanie bez przerwy. Wynik 
głosowania: 9 – 7 – 1. Wniosek nie został przyjęty. 
 
XXXIV.  Interpelacje, zapytania i wnioski (zgodnie z § 36 Regulaminu Rady Miasta 
Torunia. 
 

1. Interpelacje:  

p. M. Frąckiewicz – poinformował, że nie wpłynęły żadne interpelacje. 

2. Zapytania:   

a) radny M. Cichowicz – zapytał: 

1. czy prezydent za pośrednictwem MZD będzie składał wniosek o kasację wyroku WSA do 
NSA w sprawie decyzji środowiskowej dla budowy połączenia Torunia z S 10 od ul. 
Andersa ?  
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2. jak należy interpretować odpowiedź uzyskaną od prezydenta w piśmie z 09.10.2014 r. w 
zakresie odszkodowań wypłacanych dla osób, które starają się o odszkodowania w 
związku z budową I etapu trasy średnicowej ?  W odpowiedzi jest napisane, że minister 
infrastruktury oddalił 4 odwołania GMT ze względu na uchybienia w terminie odwołania. 
Oddalenie to zamyka drogę postępowania administracyjnego w związku z przekroczeniem 
terminu, natomiast w wyjaśnieniach prezydent twierdzi, że sprawa jest w toku. Jeśli 
sprawa jest w toku, to na jakiej podstawie prezydent wypłacił odszkodowania osobom 
ubiegającym się o nie w wymiarze wnioskowanym przez te osoby ?  

3. jakim majątkiem dysponuje spółka, która jest właścicielem browaru przy ul. Browarnej ?  
Jak prezydent zamierza odzyskać kary umowne, jeśli spółka nie będzie w stanie ich 
wypłacić ? 

Odpowiedź nie została udzielona na sesji. 

b) radny Z. Ernest – zapytał: 

1. kiedy, gdzie i w jakiej ilości zostały dokonane nasadzenia drzew w zastępstwie wyciętych 
drzew na Osiedlu Sztuk Pięknych w Toruniu w poszczególnych latach ?  

Zadłużenie miasta. Informacja za lata 2006-2014. 

2.  w jakiej wysokości w poszczególnych latach zaciągnięto pożyczki, od kogo i na jakie 
zadania ?  

3. w jakiej wysokości w poszczególnych latach spłacono raty kredytu, odsetki, prowizje oraz 
inne ? 

Obiekty oświatowe. 

4. poprosił o wymienienie wszystkich obiektów oświaty, na dachach których zainstalowano 
maszty telefonii komórkowej i czy posiadają one aktualne homologacje? 

5. jakie były pobierane opłaty roczne w latach 2006-2014 z tytułu dzierżawy powierzchni 
dachowych w obiektach oświatowych ? 

6. kto dokonywał nasadzeń drzew i krzewów wzdłuż mostu gen. E. Zawackiej ? Za jaką 
kwotę ? Kto odpowiada za jej pielęgnację i za jakie wynagrodzenie ? 

7. ile zbudowano miejsc postojowych na osiedlu Skarpa ze środków finansowych GMT na 
lata 2011-2014 ? 

Odpowiedź nie została udzielona na sesji. 

4. Wnioski:  

a) radny W. Przybyszewski – 1 wniosek, 

b) radny Z. Ernest – 1 wniosek, 

c) radny M. Rzymyszkiewicz – 7 wniosków, 

d) radna U. Polak - 1 wniosek, 

e) radna B. Królikowska – Ziemkiewicz – 2 wnioski. 

 
XIX. Ci ąg dalszy obradowania nad drukiem nr 1061. 
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p. M. Frąckiewicz – poinformował, że radna B. Królikowska – Ziemkiewicz wycofała 
wniosek. 
 
GŁOSOWANIE:  

Uchwała według druku nr 1061 z autopoprawką. Wynik głosowania: 16 – 0 – 0. Uchwała 
została podjęta (uchwała nr 884/14). 
 
XX. Rozpatrzenie projektów uchwał: 

- w sprawie zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej miasta Torunia na lata 2014-
2040 – DRUK NR 1073. 

- zmieniającej uchwałę w sprawie budżetu miasta na rok 2014 – DRUK NR 1074 – I i 
II CZYTANIE.  

 
p. M. Flisykowska - Kacprowicz – przedstawiła projekty uchwał z autopoprawkami. 
 
Opinie: 
 
KBPSiZ – zał. nr 21, 26. 
 
KIiOŚ – zał. nr 22, 27. 
 
KOiS – zał. nr 23, 28. 
 
KKPiT – zał. nr 24, 29. 
 
KB – zał. nr 25, 30. 
 
I czytanie 
 
Pytań nie było. 
 
Dyskusja: 
 
p. W. Przybyszewski –  zwrócił uwagę, że rady kolejnych kadencji będą musiały zmierzyć 
się z problemem zadłużenia i jego spłatą. Przesunięcie środków z inwestycji na wydatki 
bieżące było słuszne. Budżet był uchwalany w grudniu 2013 r. na 2014 r. Już 1 stycznia 2014 
r. było wiadomo, jakie inwestycje będą realizowane. Z inwestycji zdejmuje się uzbrojenie 
terenów inwestycyjnych – 3.8 mln zł, drogi na terenie JAR – 2.3 mln zł, miejska sieć 
szerokopasmowa – 1.62 mln zł, bo brak możliwości wydania tych pieniędzy, dofinansowanie 
termomodernizacji szkół  nr 24 i 31, bo przetarg nie wyszedł, remont ul Fałata, budynek dla 
osób niepełnosprawnych – bo wykonawca odstąpił od realizacji, czy modernizacja przystani 
AZS-u. 20 mln zł zdjęte z inwestycji w ramach przesunięć i przesunięte na wydatki bieżące 
powoduje, że zadłużenie miasta nie ulega zmianie. Deficyt pozostaje na niezmienionym 
poziomie, dług na poziomie 975 mln zł. Wzrastają wydatki bieżące, zmniejsza się wydatki na 
inwestycje, ale nie maleje zadłużenie miasta.  
W każdym roku tak było, że dokonywano zmian w budżecie. Obecnie to jest 6 zmiana 
dokonywana przez radę i było 6 zarządzeń prezydenta, ale w żadnym nie było zmniejszenia 
zadłużenia. 
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p. M. Flisykowska - Kacprowicz – potwierdziła, że rzeczywiście nie zmniejszano deficytu. 
Uchwałą w kwietniu zmniejszono zadłużenie miasta, wykorzystując oszczędności z ubr. o 20 
mln zł. Obecnie nie zmniejsza się inwestycji o 21 mln zł, tylko o 13 680 tys. zł, 21 mln zł to 
są dotacje inwestycyjne, a nie wydatki.  
Wydatki bieżące są zwiększane w oświacie o 7.7 mln zł i na to jest 6.7 mln zł pokrycia w 
niewydatkowanych pieniądzach na odsetki, czyli nie przesuwa się pieniędzy z inwestycji na 
wydatki bieżące, bo zwiększone potrzeby bieżące finansowane są przez oszczędności w 
innych zadaniach bieżących.  
Różnica pomiędzy wydatkami a dochodami bieżącymi na początku br. wynosiła ponad 100 
mln zł i teraz jej poziom jest większy o 1,1 mln zł niż na początku roku.  
 
p. W. Przybyszewski –  ad vocem. Zgodził się, że nie są wykorzystane dotacje inwestycyjne, 
ale to są korzyści utracone, bo te pieniądze nie zostały wykorzystane w br.  
Zapowiedziane 160 mln zł, które ma wpłynąć do miasta jako środki na sfinansowanie 
wydatków na budowę mostu zmniejszą dług, ale jest pytanie, czy one nie zostaną 
skonsumowane tak, jak się konsumuje na wydatki bieżące. 
 
II czytanie 
 
Pytań i dyskusji nie było. 
 
GŁOSOWANIE:  

Uchwała według druku nr 1073 z autopoprawkami. Wynik głosowania: 16 – 0 – 1. 
Uchwała została podjęta (uchwała nr 885/14). 
 
Uchwała według druku nr 1073 z autopoprawkami. Wynik głosowania: 16 – 0 – 1. 
Uchwała została podjęta (uchwała nr 886/14). 
 
XXI. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie podwyższenia kapitału zakładowego 
Toruńskiego Towarzystwa Budownictwa Społecznego Sp. z o.o. w Toruniu – DRUK NR 
1068. 
 
p. E. Kossakowska – przedstawiła projekt uchwały. 
 
Opinie: 
 
KB – zał. nr 31. 
 
Pytań i dyskusji nie było. 
 
GŁOSOWANIE:  

Uchwała według druku nr 1068. Wynik głosowania: 17 – 0 – 0. Uchwała została podjęta 
(uchwała nr 887/14). 
 
XXII. Rozpatrzenie projektu uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie wieloletniego 
planu rozwoju i modernizacji urządzeń wodociągowych i urządzeń kanalizacyjnych 
Toruńskich Wodociągów Sp. z o.o. w Toruniu – DRUK NR 1085. 
 
p. E. Kossakowska – przedstawiła projekt uchwały. 
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Opinie: 
 
KIiOŚ – zał. nr 32. 
 
Pytań i dyskusji nie było. 
 
GŁOSOWANIE:  

Uchwała według druku nr 1042. Wynik głosowania: 13 – 0 – 2. Uchwała została podjęta 
(uchwała nr 888/14). 
 
XXIII. Rozpatrzenie projektu uchwały zmieniaj ącej uchwałę w sprawie określenia zasad 
udzielania dotacji na prace konserwatorskie, restauratorskie i roboty budowlane przy 
zabytkach wpisanych do rejestru zabytków – DRUK NR 1082 – I i II CZYTANIE.  
 
p. M. Romaniszyn – przedstawiła projekt uchwały. 
 
Opinie: 
 
KKPiT – zał. nr 33. 
 
I czytanie 
 
Pytań i dyskusji nie było. 
 
II czytanie 
 
Pytań nie było. 
 
Dyskusja: 
 
p. M. Frąckiewicz – zwrócił uwagę, że przedłożone rozwiązanie jest wskazane, ale to będzie 
wymagało szczególnej uwagi przy opiniowaniu poziomu dotacji. To będzie z korzyścią dla 
zabytków. 
 
p. M. Romaniszyn – zwróciła uwagę, że w tej chwili rozszerzenie daje możliwość udzielenia 
dotacji na projekt budowlany po weryfikacji jego poprawności.  
 
GŁOSOWANIE:  

Uchwała według druku nr 1082. Wynik głosowania: 15 – 0 – 0. Uchwała została podjęta 
(uchwała nr 889/14). 
 
XXIV. Rozpatrzenie projektu uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie „Zasad 
wynajmowania lokali wchodzących w skład mieszkaniowego zasobu Gminy Miasta 
Toruń – DRUK NR 1058 – II CZYTANIE.  
 
p. E. Kowalska – przedstawiła projekt uchwały z autopoprawką. 
 
Opinie: 
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KIiOŚ – zał. nr 34. 
 
II czytanie 
 
Pytania: 
 
p. B. Jóźwiak – zapytał, gdzie będą te lokale i jaka to będzie oferta skierowana do 
absolwentów ?  
 
p. E. Kowalska – odpowiedziała, że lokale będą rozrzucone po całym Toruniu. One będą 
wyremontowane, pełno standardowe o powierzchnie 30-50 m2. 
 
p. M. Frąckiewicz – zapytał, czy to będzie „do 5 lokali” czy „5 lokali”? 
 
p. E. Kowalska – odpowiedziała, że to będzie „do 5 lokali”. 
 
Dyskusji nie było. 
 
GŁOSOWANIE:  

Uchwała według druku nr 1058 z autopoprawką. Wynik głosowania: 14 – 0 – 0. Uchwała 
została podjęta (uchwała nr 890/14). 
 
XXV. Rozpatrzenie projektu uchwały zmieniającej uchwałę ws. zasad wynajmowania 
lokali użytkowych, garaży, powierzchni pod reklamę oraz nieruchomości lub ich części 
stanowiących własność GMT, którymi gospodaruje Zakład Gospodarki Mieszkaniowej 
w Toruniu – DRUK NR 1090 – I i II CZYTANIE.  
 
p. E. Kowalska – przedstawiła projekt uchwały. 
 
Opinie: 
 
KIiOŚ – zał. nr 35. 
 
I i II czytanie 
 
Pytań i dyskusji nie było. 
 
GŁOSOWANIE:  

Uchwała według druku nr 1090. Wynik głosowania: 15 – 0 – 0. Uchwała została podjęta 
(uchwała nr 891/14). 
 
XXVI. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie Programu współpracy GMT w 2015 r. 
z organizacjami pozarządowymi oraz podmiotami, o których mowa w art. 3 ust. 3 
ustawy z dnia 24 kwietnia 2003 r. o działalności pożytku publicznego i o wolontariacie – 
DRUK NR 1086. 
 
p. P. Piotrowicz – przedstawił projekt uchwały. 
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Opinie: 
 
KBPSiZ – zał. nr 36. 
 
Pytań i dyskusji nie było. 
 
GŁOSOWANIE:  

Uchwała według druku nr 1086. Wynik głosowania: 15 – 0 – 0. Uchwała została podjęta 
(uchwała nr 892/14). 
 
XXVII. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zmian w statucie Rady Seniorów 
Miasta Torunia – DRUK NR 1070 – I i II CZYTANIE.  
 
p. P. Piotrowicz – przedstawił projekt uchwały. 
 
Pytań i dyskusji nie było. 
 
GŁOSOWANIE:  

Uchwała według druku nr 1070. Wynik głosowania: 15 – 0 – 0. Uchwała została podjęta 
(uchwała nr 893/14). 
 
XXVIII. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie sprzedaży lokali mieszkalnych nr 2 i 
5 położonych przy ul. Żeglarskiej 4 w Toruniu – DRUK NR 1067. 
 
p. W. Krawiec – przedstawił projekt uchwały. 
 
Opinie: 
 
KIiOŚ – zał. nr 37. 
 
Pytań i dyskusji nie było. 
 
GŁOSOWANIE:  

Uchwała według druku nr 1067. Wynik głosowania: 16 – 0 – 0. Uchwała została podjęta 
(uchwała nr 894/14).  
 
XXIX. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie nabycia nieruchomości położonej w 
Toruniu przy ulicy Poznańskiej 274-276 – DRUK NR 1079. 
 
p. W. Krawiec – przedstawił projekt uchwały. 
 
Opinie: 
 
KIiOŚ – zał. nr 38. 
 
Pytania: 
 
p. K. Dowgiałło – zapytała, czy jest jakaś koncepcja, co miasto zrobi z nieruchomością, jak 
już będzie właścicielem ?  
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p. W. Krawiec – odpowiedział, że zgodnie z planem nieruchomość jest przeznaczona pod 
rozbudowę układu drogowego. W tej nieruchomości jest 1 najemca, który ma wyrok 
eksmisyjny i gmina nie dostarczając lokalu musi ponosić koszty. Po rozbudowie ul. 
Poznańskiej nieruchomość zostanie rozebrana.  
 
Dyskusji nie było. 
 
GŁOSOWANIE:  

Uchwała według druku nr 1079. Wynik głosowania: 15 – 0 – 1. Uchwała została podjęta 
(uchwała nr 895/14).  
 
XXX. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie wyrażenia zgody na wydzierżawienie i 
odstąpienie od obowiązku przetargowego trybu zawarcia umowy dzierżawy 
nieruchomości położonej w Toruniu przy ul. Działowskiego – DRUK NR 1089. 
 
p. W. Krawiec – przedstawił projekt uchwały. 
 
Opinie: 
 
KIiOŚ – zał. nr 39. 
 
Pytań nie było. 
 
Dyskusja: 
 
p. M. Frąckiewicz – przypomniał, że pamięta dyskusję od początku, gdy powstawało 
targowisko, kiedy były różne sprzeczne opinie na jego temat. Okazuje się, że tymczasowość 
jest najbardziej trwała. Kiedyś trzeba będzie budować w tamtym terenie komunikację. Za 3-5 
lat pojawi się problem społeczny.  
Już teraz trzeba pomyśleć o rozmowach z władzami stowarzyszenia, żeby przenieść 
targowisko w inne miejsce i nie czekać do sytuacji, kiedy będzie okres, że trzeba będzie to 
opuścić. To będzie problem miasta i kilkuset ludzi. Tego nie da się zapisać w uchwale, ale 
problem powinien być przedmiotem rozważania, wskazania innego terenu i podjęcia rozmów. 
 
GŁOSOWANIE:  

Uchwała według druku nr 1089. Wynik głosowania: 15 – 0 – 0. Uchwała została podjęta 
(uchwała nr 896/14). 
 
XXXI. Rozpatrzenie projektu uchwały zmieniającej uchwały w sprawie przyznania 
pierwszeństwa w nabyciu lokali użytkowych oraz ustalenia zasad ich sprzedaży – DRUK 
NR 1088 – I i II CZYTANIE.  
 
p. W. Krawiec – przedstawił projekt uchwały. 
 
Opinie: 
 
KIiOŚ – zał. nr 40. 
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Pytań i dyskusji nie było. 
 
GŁOSOWANIE:  

Uchwała według druku nr 1088. Wynik głosowania: 16 – 0 – 0. Uchwała została podjęta 
(uchwała nr 897/14). 
 
XXXII. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie przyjęcia sprawozdania Komisji 
Rewizyjnej z kontroli realizacji zobowiązań Gminy Miasta Toruń w stosunku do 
wszystkich podmiotów prawnych i osób fizycznych w związku z inwestycjami w 
infrastruktur ę drogową w celu ochrony akustycznej w latach 2010-2012 – DRUK NR 
1092. 
 
p. K. Dowgiałło – przedstawiła projekt uchwały. 
 
Pytań i dyskusji nie było. 
 
GŁOSOWANIE:  

Uchwała według druku nr 1092. Wynik głosowania: 14 – 0 – 0. Uchwała została podjęta 
(uchwała nr 898/14). 
 
XXXIII. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie przyjęcia sprawozdania Komisji 
Rewizyjnej z kontroli decyzji Prezydenta Miasta Torunia dotyczących zamian gruntów   
w latach 2010-2012, którym nadano bieg –DRUK NR 1093. 
 
p. K. Dowgiałło – przedstawiła projekt uchwały. 
 
Pytań i dyskusji nie było. 
 
GŁOSOWANIE:  

Uchwała według druku nr 1093. Wynik głosowania: 16 – 0 – 0. Uchwała została podjęta 
(uchwała nr 899/14). 
 
XXXIV. Informacja na temat realizacji „Programu wsp ółpracy Gminy Miasta Toruń z 
podmiotami ekonomii społecznej na lata 2013-2014. 
 
p. J. Danicka – przedstawiła informacje z prezentacją multimedialną. 
 
Pytań nie było. 
 
XXXV. Przedstawienie informacji na temat stanu realizacji najważniejszych inwestycji 
w GMT w 2014 roku – obiekty kubaturowe i zagospodarowanie przestrzeni miejskiej. 
 
p. M. Maksim –przedstawił informacje z prezentacją multimedialną. 
 
Pytań nie było. 
 
XXXVI. Informacje:  

- Przewodniczącego, Prezydenta, inne: nie było. 
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XXXVII. Zako ńczenie sesji. 

p. M. Frąckiewicz – zakończył LXI (61) sesję Rady Miasta Torunia. 
 
Protokół sporządził            Przewodniczący 
 /-/Piotr Pyrek         Rady Miasta Torunia  
                                /-/ Marian Frąckiewicz
       
     


